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 سخنگوی وزارت امور خارجه: 

 امیدواریم گروسی 
نقش حرفه ای اش را   ایفا کند 
   ایران مطالبات جدیدی طرح نکرده است

سخنگوی وزارت امور خارجه صدور 
ویزا از سوی آمریکا برای رئیس جمهور 
کشورمان جهت شرکت در مجمع عمومی 
سازمان ملل اظهار داشت: دولت آمریکا 
مبتنی بر موافقت نامه های دولت مستقر 
موظف است که زمینه حضور و مشارکت، 
سران کشورها و نمایندگان کشورهای 
عضو را در نشست های تخصصی سازمان 
ملل از جمله مجمع عمومی سازمان ملل 
فراهم کند و در همین چارچوب انتظار 
داریم در مورد حضور ایران در این اجلاس 
نیز به تعهدات خود عمل کند. ناصر کنعانی 
گفت:  ما به این موضوع که در داخل آمریکا، 
مقاماتی از جمله در کنگره، اظهارنظرهایی 
را در این ارتباط مطرح می کنند و مشغول 
طرح مباحث غیرسازنده هستند، توجه 
نمی کنیم، ما به تعهدات آمریکا و وظایف 
آمریکا به عنوان کشوری که سازمان ملل در 
آن قرار دارد توجه می کنیم و انتظار داریم 
که آمریکایی ها به مسئولیت های خود در 
این زمینه عمل کنند. وی همچنین در 
مورد حضور رئیس جمهور در اجلاس سران 
شانگهای که قرار است اواخر هفته جاری 
در سمرقند ازبکستان برگزار شود افزود:  
همان طور که می دانید در نشست سال 
گذشته سران این سازمان موضوع عضویت 
دائم ایران در این سازمان به تصویب 
سران کشورهای عضو رسید و گام های 
اجرایی برای عضویت رسمی ایران در این 
سازمان در حال طی شدن است. کنعانی 
با بیان اینکه سازمان همکاری شانگهای 
به عنوان سازمان چندجانبه منطقه ای از 
ظرفیت های زیادی در حوزه های مختلف 
از جمله اقتصادی، تجاری، فنی، حمل و 
نقل و ترانزیت برخوردار است، تصریح کرد: 
عضویت در سازمان همکاری شانگهای 
یک مصلحت و منفعت دو سویه است، هم 
برای ایران که از ظرفیت این سازمان و 
کشورهای عضو آن استفاده کند و از دیگر 
سو ایران نیز کشوری است که می تواند 
با توجه به ظرفیت های خود در خدمت 
اهداف این سازمان به خصوص اهداف 
اقتصادی و انرژی آن باشد. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی در خصوص احتمال 
صدور قطعنامه علیه ایران از سوی شورای 
حکام عنوان کرد:  در رابطه با نشست 
شورای حکام تا جایی که اطلاع دارم تا الان 
قطعنامه ای برای نشست ارائه نشده است. 
ما معتقدیم که هرگونه تکرار اقدام غیر 
سازنده مشابه اقدام غیر سازنده قبلی در 
آژانس، مجددا نتیجه غیرسازنده ای خواهد 
داشت. امیدواریم برخی از کشورهایی 
که اعتبار آژانس برای آنها اهمیت دارد 
اعتبار این سازمان بین المللی را به عنوان 
سازمانی تخصصی، فنی و غیر سیاسی، 
قربانی دیدگاه ها و منافع سیاسی خودشان 
نکنند. این دیپلمات ارشد کشورمان با 
بیان اینکه ما امیدواریم مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نیز نقش حرفه ای 
خودش را در این زمینه ایفا کند و به حفظ 
اعتبار و جایگاه این سازمان بین المللی توجه 
بیشتری کند، گفت: ما انتظار یک رویکرد 
سازنده از آژانس و اعضای شورای حکام 
داریم. ایران هرگونه اقدام و واکنش خود را 
در ارتباط با تحولات آتی متناسب با تحولی 
که در آژانس و شورای حکام رخ خواهد داد 
تنظیم می کند. سخنگوی وزارت خارجه 
تصریح کرد: انتظار ما از طرف های مذاکره 
کننده مذاکرات رفع تحریم ها این است 
که منافع ملی خودشان را در اولویت قرار 
دهند و تحت تاثیر رفتارهای غیر سازنده 
رژیم صهیونیستی قرار نگیرند، چراکه این 
رژیم همواره نقش مخربی در این فرآیند 
داشته است. وی اضافه کرد:  همان طور که 
می دانید ما پاسخ خود را چندی پیش ارائه 
دادیم و منتظر دریافت پاسخ رسمی طرف 
دیگر هستیم. کنعانی اذعان کرد: ما همواره 
بر این موضوع تاکید کرده ایم که طرف های 
دیگر مذاکرات مخصوصا آمریکایی ها باید 
رفتارهای سازنده ای را برای دستیابی به 
توافق در پیش بگیرند. آمریکا کشوری 
است که از برجام خارج شده است و با اعمال 
تحریم های غیر قانونی و یکجانبه هزینه های 
زیادی را به دولت و ملت ایران تحمیل کرده 
است و با توجه به این عملکرد اکنون حق 
ندارد در مقام مدعی قرار بگیرد و ژست 
طلبکارانه به خودش بگیرد. این آمریکاست 
که باید برای بازگشت به روند توافق اثبات 
کند که عضوی قابل اعتماد است و یک 
رژیم قانون گریز و بحران آفرین نیست. 
دولت واشنگتن است که باید اثبات کند 
که به هنجارهای بین المللی پایبند است 
و به نرم های بین المللی احترام می گذارد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران در پاسخی که به 
هماهنگ کننده مذاکرات داده به هیچ 
وجه موضوعات جدیدی که مانع شکل 
گیری توافق و جمع بندی مذاکرات شود 
مطرح نکرده است. وی تصریح کرد:  ایران 
نه به زیاده خواهی های طرف های مقابل 
تمکین می کند و نه از خطوط قرمز خود 

عقب نشینی خواهد کرد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ظاهرا قرار نیست آرامشی 
در داخل پاستور برقرار باشد و برخی اعضای دولت ناخواسته 
به حاشیه سازی مشغولند. یکی از  این حواشی معرفی وزیر 
کار در زمان طولانی پس از خداحافظی عبدالملکی بود که 
در نهایت سرپرست این وزارتخانه یعنی زاهدی وفا به عنوان 
وزیر پیشنهادی معرفی شد.  اگر تا پیش از این تردید در تایید 
صلاحیت یک گزینه برای وزارت به میزان تحصیلات یا تخصص 
او مربوط می شد، اکنون توجه همگان معطوف به خبر حضور 
وزیر زاهدی وفا در خارج کشور است که ظاهرا خط قرمز کابینه 
است. ماجرا از زمانی آغاز شد که عبدالرضا داوری، مشاور سابق 
احمدی نژاد در توئیتر خود نوشت:» دکتر محمدهادی زاهدی وفا 
که توسط رئیس جمهور برای وزارت رفاه به مجلس معرفی شده 
است، سال های 71 تا 73 و 80 تا 82، در کانادا حضور داشته و هر 
دو دخترش فاطمه و زهرا در همین ادوار در کانادا متولد شده و 
تابعیت کانادایی دارند.«  پس از آن هم جبار کوچکی نژاد نماینده 
رشت درباره تاثیر شائبه حضور فرزندان زاهدی وفا، سرپرست 
کنونی وزارت کار در خارج از کشور و شانس او برای گرفتن رای 
اعتماد از وزرا، گفت: »در رابطه با گزینه پیشنهادی وزارت کار از 
دولت انتظار داشتیم حداقل بخشی از نظرات مجلس را در نظر 
بگیرد و بعد گزینه خود را معرفی کند. آقای زاهدی وفا تقریبا 

سه ماه سرپرست این وزارتخانه بودند ولی تعامل، ارتباط گیری، 
گزارش دهی و پاسخ دهی ایشان به سوالات نمایندگان، صفر 
بوده است.« وی ادامه داد: »از اعضای کمیسیون اجتماعی هم 
که کمیسیون تخصصی این وزارتخانه هستند، سوال کردم و 
گویا آنها هم تمایلی به ایشان ندارند. بنابراین امر رای گیری برای 

ایشان در مجلس سخت خواهد بود.«
  فرش قرمز پایداری برای زاهدی وفا

پیش از بررسی احتمال رای آوری زاهدی وفا برای تصدی 
وزارت کار باید به مرور سوابق او پرداخته شود. رویداد 24 نوشته 
است:» رزومه محمدهادی زاهدی وفا سرپرست جدید وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی نشان می دهد فارغ التحصیل دانشگاه 
امام صادق به همراه سعید جلیلی و جبهه پایداری موفق شده اند 
سهم دیگری از دولت ابراهیم رئیسی را به دست بیاورند.«  زاهدی 
وفا قبلا معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی و زیربنایی محمد 
مخبر معاون اول دولت رئیسی و در دولت محمود احمدی نژاد 
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد و همچنین عضو شورای عالی دفاع و 
شورای عالی تأمین اجتماعی بود بنابراین بیراه نیست که اعضای 
جبهه پایداری و نزدیکان به احمدی نژاد تمایل به جلوس زاهدی 
وفا بر کرسی وزارت کار داشته باشند. حجت الاسلام نقدعلی 
نماینده عضو جبهه پایداری از حامیان وزارت زاهدی وفا است که 

می گوید:» در مجموع عملکرد زاهدی وفا را قابل قبول می دانم و 
با توجه به سوابق و عملکردشان، از شانس خوبی برای کسب رای 
اعتماد در مجلس برخوردار است. در مدت سه سرپرستی زاهدی 
وفا، تقاضای بازنشستگان پیرامون بحث افزایش حقوق پاسخ داده 
شد، مساله ای که بزرگترین چالش حجت ا... عبدالملکی وزیر 
پیشین بوده که متاسفانه وی نتوانست این موضوع را به سرانجام 
برساند.« یا  عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی گفت: وزیر پیشنهادی کار در دوران سرپرستی 
خود بر این وزارتخانه توانست در مدتی کوتاه امور بازنشستگان را 
ساماندهی کند. کیومرث سرمدی با اشاره به معرفی زاهدی وفا 
به عنوان وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مجلس، 
اظهار داشت: »زاهدی وفا در سه ماه سرپرستی این وزارتخانه 
عملکرد قابل قبولی داشته و توانسته است بسیاری از امور را 
ساماندهی کند.«  بنابراین اعضای جبهه پایداری و بخشی از 
حامیان احمدی نژاد درصدد به کرسی وزارت نشاندن زاهدی 

وفا هستند.
  نه، مستقل ها به وزارت زاهدی وفا

جلوس زاهدی وفا بر کرسی وزارت کار راحت نیست، چراکه 
نمایندگان مستقل و اصولگرایان این طیف بنای چشم پوشی 
بر انتقادات ندارند مانند  محمد وحیدی نماینده مجلس  در 
زمانی که این وزارتخانه با سرپرست اداره می شد، گفت:  »آقای 
زاهدی وفا سرپرست وزارتخانه کار به لحاظ اجرایی، فضای این 
وزارتخانه را در تعامل دولت با مجلس با روابطی که وجود دارد یا 
خیلی نمی شناسد یا خیلی علاقه مند به این ارتباط نیست. تقریبا 
هیچ نماینده ای در مجلس با ایشان ارتباط ندارد.« دیروز هم یک 
نماینده مجلس اظهار داشت: مجلس احتمالا رأی لازم را ندهد در 
مدتی که آقای زاهدی وفا سرپرست وزارت تعاون بودند کمترین 
ارتباط را با مجلس داشتند. شخصا حضورش را چندان در مجلس 
مشاهده نکردم، در یکی الی دو مورد در کمیسیون اجتماعی 
حضور پیدا کردند و در سایر کمیسیون ها ندیدم شان بنابراین 
بعید می دانم مجلس به ایشان رأی دهد و اگر هم رای دهد، رأی 
بسیار ضعیفی به ایشان خواهد داد. محمودزاده خاطرنشان کرد: 
اگر آقای زاهدی وفا با رأی ضعیف و شکننده وزیر رفاه شود، تاثیر 
منفی بر عملکرد ایشان و در تعاملش با مجلس و در ادامه راه بدنه 
وزارت رفاه خواهد داشت. زیرا بدنه این وزارتخانه با وی همراه 
نیست و درصد کمی از همکاران ایشان را به عنوان وزیر قبول 
دارند و قبول می کنند که این امر باعث می شود به زیرمجموعه 
وزارت رفاه و عملکردش لطمه وارد شود، توجه داشته باشید این 

وزارتخانه کلیدی دولت است.

 »آرمان ملی« لزوم حل مسائل مبتلابه جامعه از سوی دولت را بررسی می کند

حل مشکلات در گرو تغییر در برنامه ها و کارگزاران
     سیدمصطفی هاشمی طبا: کارهای دولت، آینده کشور را تأمین نمی کند 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: »دولت 
مردمی« نامی بود که سید ابراهیم رئیسی 
روی دولت خود گذاشت و از ارتباط نزدیک 
دولتمردان با مردم سخن گفت. هر چه جلوتر 
آمدیم مشاهده کردیم عملکردهایش چندان 
نتوانسته رضایت جامعه را فراهم آورد؛ بلکه در 
مقاطعی با عدم مدیریت فشارهای اقتصادی بر 
مردم موجبات نارضایتی مردم شده است. لذا 
آنهایی که طی چند وقت اخیر بحث مدیریت 
میدانی و مدیریت کارتابلی را مطرح می کنند و 
آن را پوئن مثبتی برای دولت می شمارند باید 
به این نکته مهم نیز توجه داشته باشند که تا 
زمانی که اقدامات، رویکردها و عملکردهای 
دولت تغییر و تاثیری در وضع زندگی و 
معیشت مردم نگذارد تفاوت چندانی میان 

مدیریت میدانی و کارتابلی نیست. 
  لزوم تغییرات جدی در دولت

شاید زمانی که آیت ا.... سید ابراهیم رئیسی 
دولت  تشکیل  به  رئیس جمهور  مقام  در 
پرداخت حتی بدبین ترین هوادارانش نیز فکر 
نمی کردند که دولت طی یک سال با مشکلات 
فراونی مواجه شود حقیقت امر اینجا است که 
برخلاف وعده های اقتصادی رئیس جمهور و 
همفکرانش چه در زمان انتخابات و چه پس از 
آن در تصدی دولت با گذشت سیزده ماه هنوز 
دولت نتوانسته اند به وعده هایی که در حوزه 

بهبود وضع معیشت مردم و اقتصاد کشور 
داده اند جامه عمل بپوشانند. چه اینکه عده ای 
مطرح می کنند مشکل دولت عدم برنامه 
محوری و مهم تر از آن تصمیم گیری است. به 
همین جهت بسیاری امروز این پرسش را در 
ذهن می پرورانند که دولتی که از برنامه های 
مدون اقتصادی می گفت چرا امروز با گذشت 
بیش از یک سال نتوانسته به تحقق وعده های 
خود برسد؟ واقعیت این است که امروز دیگر 
نه مخالفان و منتقدان بلکه حامیان دولت و 
مجلس همراه نیز انتقاداتی به نحوه عملکرد 
دولت وارد می کنند. هر چند که اگر به صراط 
انصاف و عدالت بخواهیم عملکرد دولت را 
مورد بررسی قرار دهیم باید اذعان داشت که 
رئیس جمهور و دولتمردانش نهایت تلاش خود 
را برای حل مشکلات کشور به کار می گیرند. 
اما از آنجا که یا برنامه  ها بدان میزان کارشناسی 
شده و درست نیست یا برخی کارگزاران میانی 
از آن درجه از کارآمدی و توانایی لازم برخوردار 
نیستند؛ در نتیجه برون داد مجموع عملکرد 
دولت رضایت خاطر جامعه را فراهم نمی کند.  
به نظر می رسد رئیس جمهور و دولت متبوعش 
برای اینکه به واقع تغییر را به نفع مردم رقم 
بزنند باید تغییراتی جدی در دولت ایجاد کنند 
و در حوزه های مهم و تاثیر گذار فارغ از نگاه 
جریانی و جناحی از افرادی واقعا شایسته و 

کار آمد بهره بگیرند تا حل مشکلات جامعه و 
کشور تسریع گردد. 

  کشور دچار مشکلات زیربنایی است
یک فعال سیاسی درباره اختلاف دیدگاه 
منتقدان و حامیان در توصیف عملکرد دولت 
اصلی کشور سر جایش  گفت: مشکلات 
باقیمانده و رفع نشده است. یعنی تحریم 
هستیم، نفت نمی توانیم بفروشیم یا اگر 
می فروشیم ارزان تحویل مشتری می دهیم، 
بانکی داریم بنابراین  همچنان مشکلات 
همه معاملات 20 درصد گرانتر برای ما تمام 
می شود. سید مصطفی هاشمی طبا گفت: 
فرض می کنیم دولت کارهای زیادی انجام 
داده اما نه کارهای دولت، آینده کشور را تأمین 
می کند و نه مخالفان دولت حرفی برای گرفتن 
دارند. مخالفان دولت هم اگر امروز جای آقای 
رئیسی بودند نهایتا همین کارهای او را انجام 
می دادند؛ همان طور که دیدیم آقای روحانی 
چه کار می کرد. وی با بیان اینکه منتقدان و 
حامیان دولت آدرس اشتباه می دهند، اظهار 
کرد: امروز کشور دچار مشکلات اساسی 
و زیربنایی همچون اسراف، اتلاف منابع و 
تخریب زیستگاه ها و محیط زیست است اما 
هیچ کدام اینها مورد توجه قرار نمی گیرند. 
باید برای امور کشور اولویت قائل شد اما دولت 
اولویت بندی ندارد. فقط دیدگاهش آن است 

که در هر موضوعی یک کاری انجام دهد، 
مثال بارزش هم این است که مردم به لب مرز 
 می روند اما عدم برنامه ریزی برای خدمات 
رسانی مناسب باعث اذیت مردم می شود. این 
فعال سیاسی ادامه داد: فارغ از همه مسائل، 
فرض می گیریم نعل به نعل حرف های دولت 
درست باشد اما اصل قضیه فراموش شده 
است و آن نگه داشتن سرزمین ایران است. 
آقای وزیر جهادکشاورزی می گوید »اگر با این 
روش آبخیزداری انجام دهیم 90 سال طول 
می کشد تا منابع آبی ترمیم شوند« اما این 
کار باید ظرف 3 تا 5 سال آینده به انجام برسد 
وگرنه هر سال اوضاع خشکسالی، فرونشست 
زمین، بی آبی و کاهش ظرفیت کشاورزی در 
کشور بدتر می شود که نهایتا نابودی تمدن 
ایران را به دنبال خواهد داشت. هاشمی طبا 
با بیان اینکه گرفتاری در کشور زیاد داریم، 
یادآور شد: امروز مردم ناراضی هستند و 
مهاجرت می کنند، این مساله کاهش ثروت 
مملکت را در پی دارد. معتقدم حل خیلی از 
این مسائل به برجام ربطی ندارد. در قضیه 
برجام نیز این طور نیست که هرچه ما بگوییم 
آمریکایی ها و اروپایی ها قبول کنند، مگر وقتی 
آمریکا از برجام بیرون رفت توانستیم جلویش 
را بگیریم بنابراین الان هم نمی توانیم افسارش 

را بگیریم و آن را به برجام بازگردانیم.

  علی اصغر زرگر در گفت و گو با»آرمان ملی«:
 ایران خواسته های ناحقی نداشته است

   دست ایران خالی نیست

 آرمان ملی- احسان اسقایی: آژانس بین المللی 
انرژی هسته ای نشست فصلی خود را آغاز کرده است. 
پرونده هسته ای ایران مورد بررسی در دستور کار است. 
در نشست قبلی نیز آژانس، قطعنامه غیرسازنده ای علیه 
ایران صادر کرد. برخی معتقدند با توجه به بیانیه اخیر 
تروییکای اروپا علیه تهران در پرونده هسته ای احتمال 
اینکه در این نشست هم مواضعی علیه کشورمان اتخاذ 
شود، وجود دارد. هر چند بعید است با توجه به اینکه امید 
به احیای برجام وجود دارد، غربی ها درصدد آن باشند تا 
مخالفت جدی با توافق هسته ای داشته باشند و پرونده 
ایران را با یک قطعنامه دیگر و ارجاع به شورای امنیت 
سازمان ملل متحد روبرو کنند. در این ارتباط آرمان ملی 
با »علی اصغر زرگر« تحلیلگر مسائل بین الملل به گفت و 

گو پرداخته است که در ادامه می خوانید.
  آژانس بین المللی انرژی  اتمی نشست فصلی 
خود را آغاز کرده و ظاهرا بررسی پرونده هسته ای 
ایران در دستور کار آژانس قرار دارد. با توجه 
به اینکه آژانس به رغم مذاکره ایران با غربی ها 
در نشست خود قطعنامه ای علیه تهران به امضا 
رساند، آیا این امکان وجود دارد که این بار نیز که 
مذاکرات تا حدودی با موانع روبرو شده، علیه ایران 

قطعنامه ای صادر کند؟
 تحولاتی در هفته های گذشته به وقوع پیوسته که بر 
اساس آن تحولات، ممکن است آژانس نیز در مجموع در 
تصمیمات قبلی خود در برابر تهران کوتاه بیاید. آمریکایی 
ها در هفته های گذشته در برابر ایران موضع تازه ای اتخاذ 
کردند. به این معنا که هرچند در اوایل موافق برجام بودند 
و نظر ایران و اتحادیه اروپا را مستقل می دانستند اما در 
برابر خواسته ایران عقب ننشستند.   موضع گیری های 
آنها موجب شده  احتمال بازگشت به توافق تضعیف شود.
  ایران چه نظری داشته که موجب عقب نشینی 

آمریکایی ها شد؟
 ایران خواسته های ناحقی نداشته است. برخی مسائل 
باقی مانده که ممکن است آمریکایی ها بعدها با توسل به 
آنها، دوباره به ایران فشار آورده و اقدامی همچون اقدام 
ترامپ را تکرار کنند. این موضوعات مربوط به قبل از 
توافق هسته ای است و  آژانس می توانست آنها را خاتمه 
یافته تلقی کند. از این منظر ایران برای اینکه از سوی 
طرف مقابل بهانه ای باقی نماند، بر حل مساله پادمان 
تاکید کرده است. در مجموع ایران خواسته نامعقولی 
ندارد. در سال 2015 برجام امضا شده و مسائل غنی سازی 
مورد پذیرش قرار گرفت. در نتیجه سوالات مربوط به 
گذشته جایگاهی ندارد. از این منظر ایران در لحظه آخر 
این خواست را مطرح کرده که آمریکایی ها نپذیرفتند و 
اعلام کردند که آژانس نهادی مستقل است و ایران باید به 

سوالات آژانس پاسخ دهد.
  چرا اروپایی ها به رغم اینکه  میانجی ایران 
و آمریکا هستند، بیانیه نامناسبی علیه ایران و 

پرونده هسته ای صادر کردند؟
 اروپایی ها از ابتدا این نیت را داشتند تا با ورود نفت ایران 
به بازارهای جهانی مسأله قیمت انرژی را کنترل کنند  
زیرا قیمت انرژی در اروپا به خاطر مساله تحریم روسیه 
افزایش یافته است و اروپایی ها می خواستند از نفت ایران 
به عنوان یک تعدیل کننده قیمت انرژی استفاده کنند. 
از این منظر صراحتا اعلام کردند که ظرف چند روز آینده 
ممکن است برجام به امضا برسد. غافل از اینکه اروپایی ها 
از خود اختیاری ندارند و زیر نظر آمریکایی ها قرار دارند  
در نتیجه بر اساس موضع گیری آمریکا عقب نشینی و طی 
بیانیه ای علیه ایران موضع گرفتند که »ایران در رسیدن 
به توافق نظر مثبتی ندارد و در مسیر  توافق سنگ اندازی 
می کند« حال اینکه ایران مواضع خوبی از نظر منافع ملی 
خود اتخاذ کرده است. البته روس ها نیز در این میان منافع 
خود را دنبال کرده و درصدد هستند که مواضع خود را در 

مقایسه با قبل تعدیل کنند. 
  درمجموع تا چه میزان ممکن است کشورهای 
مختلف تحت لابی آمریکایی ها بخواهند علیه 

ایران موضع گیری داشته باشند؟
 تمامی این تحرکات نشان می دهد که کشورهای همراه 
با آمریکا در آژانس، قرار است علیه تهران اقداماتی انجام 
دهند. به عنوان نمونه درصدد صدور بیانیه ای علیه ایران 
باشند  و به تهران فشار وارد کنند یا قطعنامه ای علیه ایران 
به تصویب آژانس برسانند. به هر حال تصمیمات  بستگی 
به شرایط دارد. از این منظر است که تاکید می شود آژانس 
نهادی مستقل است و ایران باید همکاری لازم را با آژانس 

داشته باشد تا تهران را در تنگنا قرار دهند.
  هدفشان چیست؟ می خواهند توافق هسته ای 
صورت نگیرد یا بطور کلی درصدد تضعیف ایران 

هستند؟
 آنها به دنبال آن هستند که از طریق آژانس به تهران 
فشار آورند تا ایران از خواسته های خود کوتاه بیاید و 
مجبور شود که به سوالات آژانس پاسخ دهد. حال اینکه 
ایران هم استراتژی های مخصوص به خود در ارتباط با 
پازلی را دارد که آمریکا و اروپایی ها چیده اند. دست ایران 
خالی نیست که بتوانند فشار بیاورند. از این جهت بعید 
نیست آژانس در برابر ایران موضع گیری دیگری انجام 
دهد. این درحالی است که ایران همکاری های مناسبی با 
آژانس دارد و دیگر لازم نیست که سوالات آژانس در مورد 

ایران ادامه داشته باشد. 
  البته به نظر می رسد توافق هسته ای و بازگشت 
آمریکا به برجام در آستانه انتخابات موجبات فشار 
مضاعف جمهوری خواهان بر دموکرات ها شود. و از 
همین این منظر توافق با تاخیر مواجه شده است. تا 

چه میزان این گمانه را صحیح می دانید؟
 جمهوری خواهان توافق دموکرات ها با ایران را به عنوان 
یک ابزار بر سر بایدن می کوبند. هرچند سیاست خارجی 
اولویت رای دهندگان آمریکا نیست اما  به دور از ذهن 
نیست که دموکرات ها در نظر داشته باشند توافق را به بعد 

از انتخابات میان دوره ای ارجاع دهند.

 پایداری ها شایعه فرزند خارج نشین را نادیده می گیرند؟

عبور    زاهدی وفا   از   خط   قرمز   بر   فرش قرمز!
     نماینده مستقل: مجلس احتمالا رأی لازم را  ندهد

 
حساب فرزندان 

 مسئولان از پدر
 و مادرشان جداست

    
 دیدار

  متکی با مقام روسی 
با چه سمتی؟

سایت رسمی سفارت روسیه در تهران با انتشار عکسی 
نوشت: دیدار با اعضای باشگاه مقابله با تحریم ها به ریاست 
جناب آقای منوچهر متکی وزیر امور خارجه پیشین ایران. 
متکی، وزیرخارجه دولت احمدی نژاد است که سال 89 
و در جریان سفر به سنگال برای ابلاغ پیام احمدی نژاد به 
رئیس جمهور این کشور در میانه جلسه مذاکره، از طریق 
مقامات کشور میزبان، خبر برکناری خود را شنید. منصب 
کنونی متکی، مشاور عالی دبیر مجمع جهانی تقریب مذاهب 
اسلامی است و پریروز نیز در انتخابات خانه احزاب به عنوان 
رئیس این تشکل انتخاب شد و مشخص نیست، حضور وی در 
سفارت روسیه، بدون داشتن سمت رسمی با چه هدفی است؟ 

رفتار دوگانه اصولگرایان جالب است. سال ها به تخریب 
ابتکار پرداختند که چرا پسرش در خارج کشور بوده و حالا 
محمدصادق کوشکی فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به 
حاشیه های فرزند انسیه خزعلی معاون رئیس جمهور می گوید: 
مقامات ارشد حاکمیت باید یک فکری برای این وضعیت بکنند. 
البته در همه دولت ها این مساله وجود داشته و فقط مختص به 
دولت آقای رئیسی نیست. وی گفت: حساب فرزندان مسئولان 
از پدر و مادرشان جداست. مسئولان می گویند که فرزندان ما 
مستقل هستند و خودشان برای زندگی شان تصمیم گرفته 
و می گیرند و در نهایت حساب ما با آنها جداست. این پاسخ 

مسئولان به لحاظ حقوقی، درست و قابل قبول است.

برخی اصولگرایان سال هاست که مقصر تمام مشکلات را 
رسانه ها می دانند. دیروز فعال سیاسی اصولگرا گفت: برای 
نسل جوان باید خدمات انقلاب را بیان کرد، امروز رسانه ها در 
حال تخریب انقلاب هستند. باید اساتید بسیجی در موضوع 
تبیین دستاورد های آن کتاب منتشر کنند. رحیم پورازغدی 
در ادامه به چند ملاک تمدن سازی دینی اشاره کرده و یکی از 
ضعف های بزرگ را نیافتن راه رسیدن به هدف و عدم مهندسی 
شیوه رسیدن به هدف عنوان کرد. رحیم پور ازغدی در ادامه 
از علم نافع و ضرورت آن سخن گفت و علم و آگاهی را برای 
تمدن سازی لازم دانست و افزود: علم ما باید نافع باشد و بتوانیم 

با آن تهدید ها و سناریو ها را پیش بینی کنیم.
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همه کوتاهی 
کردند جز شما!


